

တၢ်ကွၢ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အလံာ်ပရၢ
ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢ သရၣ်ဒိၣ်ဟံစု the Right Reverend Craig W. Loya
X Bishop, The Episcopal Church in Minnesota
လၢနီၣ်ဝုဘၣ် ၆ သီ, ၂၀၂၀

ဆူပုၤခဲလၢၣ်လၢယုၤအိၣ်အိၣ်ဒိၣ်မးလၢမံၣ်န့ၣ်စိထံၣ်အပူၤ,

မိတ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ကလီၤဘၣ်နၢလၢအဖဲလၢယုၤလၢအတူလီၤပုၤဒီးပကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

လၢကစၢ်ယုၤအမုၢ်န့ၣ်အံၤအပူၤ, ပဟဲအိၣ်ဖျိၣ်ရိၣ်ဖျိၣ်မုၢ်လၢပပၢၢ်ထီၣ်ဘၣ်ဒီးထံၣ်ဝဲဒၣ် တၢ်ယုထၢထီၣ်အမူးဘၣ်ယးကီၢ်ခိၣ်လၢအဒူးအိၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤမုၢ်လီၤဖးဒီးတၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်သးဟ့ၣ်အိၣ်ကတၢၢ်အကျါတခါလၢ ပထံကီၢ်တၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါဟံစုၤလံာ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တဖၣ်ဖိလၢတၢ်အစၢၤတဲၤထီၣ်ဝဲတခါဂ့ၤတခါဂ့ၤလဲၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ဝဲတၢ်သ့ၣ်ဟးဂီၤသးဟးဂီၤလၢအဆါဒိၣ်မး လၢပပုၤဂီၢ်မုၢ်တတ်ယၣ်ယၣ်အဂီၢ်, ပၣ်ယုၣ်ပုၤအါဂၤ, ပုၤမံၣ်န့ၣ်စိထံၣ်ဖိအါဂၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ယဲၤပူၤလၢကမ့ၢ်တၢ်ကစီၣ်မံၤဟ့ၣ်ယုၤ ကမၤဝဲဒံးသိးပကန့ၣ်လၢ ပုၤအဲၤရကဖိအိၣ်ခံကလုာ်လၢအမ့ၢ် အလွဲၢ်ဂီၤ ဒီး အလွဲၢ်လါအဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ၢ်, တၢ်မုၢ်တၢ်တီၣ်န့ၣ် တမ့ၢ်အညိၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ဖးဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤအံၤ တမ့ၢ်ဝဲတၢ်တဲၤဖးထဲတခါစိၤလၢတၢ်ကးညၢ်အညၢ်လီၤလၢ ပထံကီၢ်အတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တၢ်ကိတ်ခဲတဖၣ်လၢ ၂၀၂၀ န့ၣ်အပူၤ ဒူးအိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ် တၢ်သဘၣ်သဘၣ်အပုၤဘျူးစဲဘၣ်ယး တၢ်လီၤဆီလိာ်သးဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်လၢ အဒူးအိၣ်ထီၣ် တၢ်နီၤဖးအဆၢလၢ ဂုၢ်ဝိ, မုၢ်ကျါဝဲၤကွၢ်, ဒီး ကလုာ်န့ၣ်အဆၢတဖၣ်, ပမ့ၢ်ယုၣ်ထီၣ်တၢ်ဂုၢ်အမံၤ တနီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၢ်ဒူး တၢ်ဟ့ၣ်ဖးတဖၣ်ခဲလၢၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ်, ပအိၣ်တၢ်ဒိၣ်ကီၢ်တဘျုးလၢတၢ်လီၤမုၢ်လီၤဖးအိၣ်ဝဲဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဆူအဲၤဒၣ်အတၢ်ကွဲးလံာ်ခံဘၣ်တဘျုးဆူပုၤကရံၣ်သူးဖိတဖၣ်န့ၣ်, ပုၤတၢ်မၤဖိစိၤပီလူးဟ့ၣ်ဒူးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ပုၤလၢ “ဒ်ပစံးတၢ်အသိးယုၤအိၣ်လၢခရၢ်အပူၤဒီး, မၤဘၣ်လိာ်က့ၢ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးအကစၢ်ဒၣ်ဝဲ, ဒီးတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ကမၣ်လၢအလီၤဘၣ်, ဒီးဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤဘၣ်လိာ်က့ၢ်အကလုာ်အကထီၣ်လၢပုၤလီၤ” (၂ ကရံၣ်သူး ၅:၁၉). ယုၣ်ဂျူး ဘျီဘၣ်မၤဂ့ၤထီၣ်တၢ်တဲၤဖးလၢ ပုၤ ဒီး ကစၢ်ယုၤအဘၣ်စၢၤ, ဒီးဒ်ပုၤဘျုးထံၣ်ယုၣ်ဘိၣ်တဖၣ်အသိး, သးစိဆ့ဆူလီၤပုၤဒ်သိးပကမ့ၢ် ပုၤဘျီဘၣ်မၤဂ့ၤထီၣ်တၢ်တဖၣ်လၢ တၢ်တဲၤဖးဒီးကစၢ်ယုၤန့ၣ်လီၤ. သးစိဆ့ကစၢ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအတၢ်ပနီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချါအပူၤအကျါတမံၤမုၢ်ဝဲ ဖဲတၢ်နီၤဖးအဆၢတဖၣ်အကလုာ်ကိးမံၤဒဲးအိၣ်ထီၣ်သးအခါန့ၣ်, ဒီး တၢ်ဟံကပၤကွၢ်တၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဆီတလဲက့ၢ်အီၤဆူတၢ်တူၢ်လိာ်ဖိးဟ့ၣ်ဖးယၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ပညိၣ်မုၢ်ဝဲ ဒ်သိးပကန့ၣ်လီၤပၣ်ယုၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီးသးစိဆ့လၢ အတၢ်မၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ၢ် တဘျုးမၤကမ့ၢ်တၢ်တဂ့ၢ်- တၢ်မၤဘၣ်လိာ်က့ၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်ကိးပုၤလၢပကမၤန့ၣ် တမ့ၢ်ဝဲထဲဒၣ်လၢ တၢ်မၤဘၣ်လိာ်ဖိးမံလိာ်သးခံခိယၢ်ခိစိၤဘၣ်. တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်မၤဘၣ်လိာ်ဘၣ်စးက့ၢ်တၢ်လၢ တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ညိၣ်ညိၣ်အဂီၢ်ဒီး တၢ်အတၢ်သီအဂီၢ်သဟီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်အနီၢ်ကီၢ်လၢပဟီၣ်ခိၣ်ချါအံၤဘၣ်. တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်ယိယိဖိဒ်အမ့ၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဒ်သိးတအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်တၢ်သ့အဂီၢ်, ဟံမၤပသးလၢပတုးကဲထီၣ်တၢ်ဆါလၢပုၤအကအဖိခိၣ်, မ့တမ့ၢ် လၢပုၤခရၢ်ဖိတဖၣ်ကြးကွၢ်ထံသမံသမိးကမ့ၢ်တၢ်လီၤအသန့ၣ်လၢသရၢ်အကြးန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်မၤဘၣ်လိာ်က့ၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်ကိးပုၤလၢပကမၤန့ၣ် ဘၣ်ယးတၢ်ကွဲးန့ၣ်ပုၤတဂၤဘၣ်တဂၤဒ်သိးကတူၢ်လိာ်ဖိးဟ့ၣ်ဖးယၣ်ယုၣ်ဂျူးအထံၣ်ဂီၢ်သးန့ၣ်လီၤ. ယုၣ်ဂျူးအထံၣ်ဂီၢ်ကီၢ်သးန့ၣ် တမ့ၢ် တၢ်အလွဲၢ်ဂီၤမုၢ်ဂ့ၤ မ့တမ့ၢ် အလွဲၢ်လါအဲးမုၢ်ဂ့ၤဘၣ်. ယုၣ်ဂျူးအထံၣ်ဂီၢ်ကီၢ်သးန့ၣ် မုၢ်တၢ်တူၢ်လိာ်ဖိးဟ့ၣ်ဖးယၣ်ပုၤဖျိၣ်ဖိယၢ်ဖိ, အိၣ်ပဒုၣ်ပဒါတဖၣ်, ဟ့ၣ်ဒူးအိၣ်ပုၤလၢအသၣ်ဝဲသး, စိာ်ကဖိထီၣ်ပုၤလၢဘၣ်တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်, မၤဂ့ၤထီၣ်က့ၢ် တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အကျဲကပူၤတဖၣ်လၢ အတကြိတကြါလၢပပုၤတဝါအပူၤ, တၢ်ဟံသးဆၢဆူၣ်ဆၢမနၤလၢပကျဲဒၣ်ဝဲအလီၢ်န့ၣ် ယုထံၣ်န့ၣ်တၢ်ဂ့ၤလၢပုၤအဂၤအပူၤ, တၢ်ဟံဂုၢ်ဝိတၢ်ဟံကပၤကွၢ်တၢ်အန့ၣ်အဆၢတဖၣ်န့ၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်, တဲဖျါထီၣ်ပနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဟံဂ့ၤဟံဝါအသးဖဲပတဲၤပယုထံၣ်န့ၣ်ပနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ဒီး ပတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘါ ဒီး ပဉ္စပုၤပုၤခိၣ်န့ၣ်အတၢ်န့ၣ်ဘျူးန့ၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်, မၤန့ၣ်တၢ်လီၤတၢ်ကျဲလၢအခၢၣ်သးလၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ယီၤအီၤဆူတၢ်လီၤအကန့ၣ်ထိးနါတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်န့ၣ် မုၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢယုၣ်ဂျူးမၤတ့ၢ်ဝဲအနီၢ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်အံၤမုၢ်တၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အခိပညိၣ်မုၢ်ဝဲပုၤဟီၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချါအံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤဘၣ်လိာ်က့ၤအကလုာ်လၢစီၤပိလူးသ့ၣ်ညါတ့ၢ်ဝဲ, ဒီးသဆၣ်ထီၣ်ပုၤလၢပကမၤန့ၣ်, မ့ၢ်ဝဲပပျဲပနီၢ်သးတၢ်လိာ်ဘၣ်တဖၣ်လၢအယုဆိတၢ်ဘျးလၢပဂီၢ်ဒၣ်ဝဲ, ပတၢ်ပၣ်သးဆၢဆၣ်ဆၢမနၤလၢပကျဲဒၣ်ဝဲ, ပတၢ်အဲၣ်တလၢကွၢ်အခါဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤတဖၣ်ဆူပမ့ၢ်ထံၣ်ကီၢ်ဖိကီၢ်မိတဂၤမတဂၤမ့တမ့ၢ် ထံၣ်ကီၢ်သးအဖု, ဒ်သိးကတူၢ်သံအသးဒီးယုၣ်ဂျူဒီး, ကမ့ၢ်ဒ်သိးပကၤဆၢထၢၣ်ဆူတၢ်အိၣ်မူအသိလၢတၢ်သ့ၣ်ဖဲသးညီအပူၤလၢတၢ်လိာ်ဖိးဟုဖိးယၢ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. ယကစၢ်ဒၣ်ယဲတၢ်လဲၤခီဖျိလၢယမၤန့ၢ်တၢ်လိာ်ကီၢ်တၢ်ခဲအပူၤယတဲန့ၢ်သ့ၣ်လၢ တၢ်သံဒီးတၢ်ဂၤဆၢထၢၣ်သမူတၢ်ဒ်န့ၣ် မ့ၢ်ကျဲထဲတဘိလၢပထုၣ်ဖျးထီၣ်သ့ၣ်နီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပဟီၣ်ခိၣ်ဖျၢၣ်အံၤကိးပသ့ထီၣ်လၢတၢ်လိာ်ကိးသန့ၣ်ဒဲး ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါဒီးတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဲၣ်လၢအမၤထုၣ်ဖျးတၢ် ဒီး ဟ့ၣ်တၢ်မူန့ၣ်လီၤ.

ဒ် ၂၀၂၀ နံၣ်ဘူးဝဲလၢကကတၢ်အသိး, ပဝဲအါဂၤသ့ၣ်ကီၢ်သးဂီၤဘၣ်ယးပဖဲထံၣ်ခရၢ်ဖိတၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရိၣ် (Episcopal Church) လီၤလံၤလၢပအဲၣ်အံၤအတၢ်အိၣ်သးခါဆူညါန့ၣ်လီၤ. ဝဲပသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်လၢကစၢ်ယုၤကအိၣ်ဒီးအသရိၣ်လၢကစၢ်ယုၤလိာ်ဘၣ်ဝဲထီၣ်အါန့ၣ်, ပအဒ့အတြၢ်တၢ်အိၣ်သးခါဆူညါကဒီးသန့ၣ်ထီၣ်အသးဒိၣ်ခိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ မ့ၢ်ပဘၣ်သးလၢကအၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤပသးဆူယုၣ်ဂျူဒီးတၢ်အဲၣ်အကျဲပုၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဆူၣ်ဒီးအတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်ဒီးအတၢ်သံတခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဲၣ်တခါန့ၣ်, ဒီးထဲတၢ်အဲၣ်တခါန့ၣ်, အိၣ်ဒီးတၢ်အစိအကမိၤဒ်သိးကဘိဘၣ်တၢ်ကံးညၢ်လၢအတၢ်ဖးလၢပတၢ်အိၣ်မူမ့ၢ်ဆူၣ်မ့ၢ်ဂီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ယုၣ်ဂျူဒီးအတၢ်ကစီၣ်အံၤထီၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤသးဝဲထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤပုၤသးလၢပဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂီၢ်, ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤကကထီၣ်အသးဝဲအပူၤပိာ်ခံတဖၣ်အိၣ်မူဝဲတၢ်အဲၣ်အထံၣ်ကီၢ်သးပုၤဒီးတၢ်တီၢ်လီၤဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အိၣ်ထံးခိၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢပအဲၣ်ဘၣ်သ့ၣ်ဒၤ, တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဖိးတၢ်မၤလၢအအိၣ်လၢပဝဲညါန့ၣ်လီၤ. ဒ်ပဖဲအိၣ်ဖိၣ်ရိၣ်ဖိၣ်ဘၣ်ယးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဒီးကိးနံၤဒဲးန့ၣ်, မ့ၢ်ပသးအိၣ်လၢကပျဲပတၢ်ဘၣ်သးတဖၣ်, ပတၢ်သးတီၢ်ဒီးတၢ်တမံၤဂ့ၢ်တမံၤဂ့ၢ်လၢတမ့ၢ်အဟဲလၢကစၢ်ယုၤ, ဒ်သိးကတူၢ်သံသးဒီးယုၣ်ဂျူဒီး. မ့ၢ်ပသးအိၣ်အဲၣ်ပဒုၣ်ပဒါ, ယုၣ်ထံၣ်န့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢပုၤအဂၤအပူၤ, တူၢ်လိာ်ဖိးဟုဖိးယၢ်ပုၤအကကွၢ်တဖၣ်လၢအဖိၣ်ယၢ်ဒီးဘၣ်နးဘၣ်ဖိၣ်လၢတၢ်ယုထၢအမူးကိးကပၤဒဲးအဂီၢ်, ပီၤယၢ်ပတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်အကျိၤအကျဲ, ပၣ်ယုၣ်ပသရိၣ်ဒၣ်ဝဲ, ကျဲထီၣ်ခူသ့ၣ်သကိးတၢ်လၢတၢ်လိာ်တၢ်ဂ့ၢ်အပူၤလၢ သးသမူတနီၤန့ၣ်အလုၢ်အပူၤဒိၣ်န့ၣ်အဂၤ. မ့ၢ်ပသးအိၣ်ဟ့ၣ်သရိၣ်လီၤဆုၣ်နီၤဖးထီၣ်လၢပဆုၣ်နီၤမ့ၢ်ဒ်သိးပုၤအဂၤတဂၤကအိၣ်ဒီးလီၤဆုၣ်နီၤလၢကစၢ်ယုၤအစီၢ်နီၤခိၣ်ခါ.

နံၣ်လၢတဖၣ်လၢအကပဲန့ၣ်ကပုၤဒဲးဆူညါဒီးတၢ်လီၤမ့ၢ်လီၤဖးဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢကဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်ခဲန့ၣ်လီၤ. ယန့ၣ်ယဲလၢ, တၢ်အရ့ဒိၣ်တအိၣ်နီၤတမံၤလၢပဂီၢ်လၢ ပဝဲတဂၤဂ့ၢ်တဂၤဟ့ၣ်ပတၢ်အိၣ်မူလၢကန့ၣ်လီၤပၣ်ယုၣ်လၢသးစီဆုၣ်အတၢ်တီၢ်ကျဲလၢမၤဘျါက့ၤပဟီၣ်ခိၣ်လၢအဘၣ်ဒီးဒီးလီၤမ့ၢ်လီၤဖးလၢတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟ့ၣ်လီၤပနီၢ်ကစၢ်အသး, ဒီး ဟ့ၣ်လီၤပနီၢ်ကစၢ်ဆူတၢ်အဲၣ်မ့ၢ်ကျဲဆူတၢ်အိၣ်မူလၢအမ့ၢ်အတီ, လၢအအါအဂီၢ်, ဒီးလၢအလီၤထူလီၤယိာ်န့ၣ်လီၤ. စံးဘျးစံးဖိၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယုၤလၢတၢ်ဘၣ်ကွၢ်ပုၤဆူတၢ်ဖိးတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. စံးဘျးစံးဖိၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယုၤလၢပဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤပုၤတၢ်ဟ့ၣ်လၢတဂၤဒီးတဂၤဒ်မံၣ်န့ၣ်စီထီၣ်ဖဲထံၣ်ခရၢ်ဖိတဖၣ် (Minnesota Episcopalians) အသိးန့ၣ်လီၤ.စံးဘျးစံးဖိၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယုၤလၢသ့တဂၤစုၣ်စုၣ်, လၢအမ့ၢ်ပုၤလုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်, ပုၤဘၣ်တၢ်အဲၣ်ကွၢ်ကဟုကယၢ်အီၤ, ဒီးအဲၣ်ဘၣ်အီၤဒိၣ်နီၢ်မးဒီးတၢ်အဲၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်အါန့ၣ်နဆိကမိၣ်အီၤသ့န့ၣ်လီၤ.

ပုၤဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွၢ်အကျဲ,



The Right Reverend Craig W. Loya
X Bishop
The Episcopal Church in Minnesota